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Petroleum contamination of the environment has become quite global over the past decades. Recently contamination with 
mineral oil hydrocarbons has become increasingly pronounced. These petroleum hydrocarbons, being not xenobiotic or toxic 
substances, nevertheless present serious environmental threat due to their increasingly diverse and massive use. To find and 
isolate microbes capable of metabolizing petroleum hydrocarbons we sampled lake sediments (sapropel) from the freshwater 
lake ecosystem in the south of West Siberia (Russia). By means of laboratory culturing in liquid medium enriched with mineral 
oil as a sole carbon source for microbial utilization we isolated from this sapropel a microbial consortium efficiently metabolizing 
mineral oil. This consortium may be used for bioremediation of water ecosystems, contaminated with petroleum products.
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Целью работы явился анализ структурно-количественных характеристик миндалевидного комплекса и пер-
вичной соматосенсорной коры мозга предпочитающих и не предпочитающих алкоголь крыс на цито- архитектони-
ческих препаратах, окрашенных по методу Ниссля. Для измерения площади изучаемых структур МК на территории 
заднего отдела и ПСК использовали фронтальные срезы и программу JmageJ 1.38 (USA). Вычисляли абсолютные 
и удельные площади. Удельную площадь МК определяли по отношению к площади всего соответствующего полу-
шария, удельные площади кортико-медиальной и базолатеральной группировок - по отношению к площади МК. 
В соматосенсорной коре вычисляли удельную площадь пятого и шестого слоев по отношению к общей площади 
периорального поля в правом полушарии. Проведенный анализ выявил наличие значимо меньшей удельной площа-
ди первичной соматосенсорной коры и базолатеральной группировки МК в правом полушарии у предпочитающих 
алкоголь крыс по сравнению с не предпочитающими алкоголь крысами. У предпочитающих алкоголь крыс удельная 
площадь МК в правом и левом полушариях значимо не различается, отражая отсутствие его асимметрии.
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The aim of the study was to analyze the structural and quantitative characteristics of the Amygdala and the primary 
somatosensory cortex alcohol-preferring and non- alcohol-preferring rats on cytoarchitectonic slices prepared by the 
method of Nissl. To measure the area of the study structures of Amygdala’s posterior division and primary somatosensory 
cortex used the frontal slices and the program JmageJ 1.38 (USA). Calculated the absolute and specific area. The specific 
area of Amygdala was determined in relation to the area of the appropriate hemisphere, specific areas of cortico-medial 
and basolateral groups in relation to the area of Amygdala. Calculated in the somatosensory cortex specific area of the 
fifth and sixth layers with respect to the total area of oral surface jaw region in the right hemisphere. The analysis revealed 
a significantly lower specific area of the primary somatosensory cortex and basolateral group of Amygdala in the right 
hemisphere in alcohol-preferring rats compared with non-alcohol-preferring rats. The specific area of Amygdala in the 
right and left hemispheres were not significantly different in alcohol-preferring rats, reflecting the absence of its asymmetry.
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В данной работе представлены результаты исследования влияния хронического облучения гонад отцов (диапазон 
индивидуальных доз в год зачатия ребенка составил 0,003 - 0,5 Гр) на радиочувствительность лимфоцитов перифери-
ческой крови в группе потомков первого поколения (возраст в год обследования в среднем составил 40 лет). Результаты 
показали, что спонтанная частота лимфоцитов с микроядрами в группе потомков не отличается от значений в группе 
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их отцов и в группе потомков необлучённых лиц аналогичного возраста. Статистически значимое понижение уровня 
лимфоцитов с микроядрами после in vitro облучения суспензии клеток в дозе 1 Гр наблюдалось в группе потомков от-
носительно контроля (р=0,002). Однако ни спонтанная частота лимфоцитов с микроядрами, ни индицируемая in vitro 1 
Гр частота лимфоцитов с микроядрами не зависела от дозы на гонады отца в год зачатия ребёнка.
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Presented in this paper are the results of a research into the effects of chronic radiation exposure of the fathers’ gonads 
(the individual doses in the year of the conception of the children ranged from 0.003 to 0.5 Gy) on the radiosensitivity of 
peripheral blood lymphocytes in a group of first-generation offspring (the mean age as of the year of the study was 40 years). 
The results indicated that the spontaneous frequency of lymphocytes with micronuclei in the group of offspring did not 
differ from that estimated for the group of their fathers, and for the group of unexposed age-matched offspring. A statistically 
significant decrease in the frequency of lymphocytes with micronuclei following in-vitro irradiation of a cell suspension 
at a dose of 1 Gy was observed in the group of offspring as compared with the controls (p=0.002). However, neither the 
spontaneous frequency of lymphocytes with micronuclei, nor the frequency of lymphocytes with micronuclei displayed after 
in-vitro exposures at doses of 1Gymanifested any dependence on the fathers’ gonadal doses in the year of conception.
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В работе рассматриваются результаты оценки психологических особенностей и функционального состояния 
сердечно-сосудистой системы старшеклассников (15-17 лет) и студентов (17-19 лет). Исследовались такие пока-
затели психологического состояния учащихся, как степень эмоциональной напряженности, стресса, депрессии, 
социальной адаптированности. Адаптационный потенциал системы кровообращения определялся путем расчета 
индекса функциональных изменений. Выявлены корреляционные связи средней силы между показателями пси-
хоэмоционального состояния учащихся и адаптационным потенциалом системы кровообращения, признаками 
вегетативных изменений. Полученные данные дают основание аргументировать необходимость соответствую-
щих профилактических мероприятий и регулярного мониторинга психоэмоционального фона учебной среды.
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This paper deals with the evaluation of psychological features and cardiovascular System function of senior high 
school students (15-17 years) and students (17-19 years). The research is conducted on such psychological criteria as 
the degree of emotional tension, stress, depression, and social adaptation. Adaptive capacity of the circulatory system 
was determined by calculating the index of functional changes. Due to researching work we determined correlation 
connections between average force indicators of psychoemotional state and adaptive capacity of the circulatory system 
with signs of vegetal changes. These data give us reason to justify the necessity to admit appropriate preventive 
measures and regular monitoring of the psychoemotional learning environment background.
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Проведены исследования токсичности вод и донных отложений урбанизированного участка р. Темерник 
методом биотестирования. Использован набор тест-объектов различных трофических групп и систематической 


